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GRAN ANGULAR

a UB, diu el seu
rector, “ja ha
fet els deures”,
reduint a zero
el dèficit inicial

de 14 milions d’euros amb
que es partia en els pressu-
postos de l’any passat.
L’esforç, però, també ha de
venir dels governs, diu,
perquè el país s’hi juga molt
en el futur de les universi-
tats.

Com s’afronta un context
amb tants retards en els
pagaments de l’adminis-
tració i sense un horitzó
de solució a curt termini?
Com és evident, encarem
aquesta situació amb pre-
ocupació, però tinc la con-
fiança que l’administració
pública actuarà responsa-
blement i amb coherència
amb la seva política de mi-
llorar la formació, la recer-
ca i la innovació. I això, a
més, en uns moments de
crisi econòmica que reque-
reixen un canvi de model
productiu i una formació
del més alt nivell.

Però li sembla que el go-
vern català està donant
peu a aquest optimisme?
Tenim el missatge que ens
deixa el que han fet fins ara i
que ha estat augmentar el
pressupost destinat a
l’educació superior en per-
centatges potser no sufi-
cients però sí acceptables.
Ara certament ens trobem
amb una crisi que no po-
dem amagar, i que afecta
tothom, però justament
ara és quan la consistència
del discurs es posa a prova.
Davant aquesta crisi, hi ha
països que han apostat per
invertir més en formació
superior, en recerca i en

L
transferència tecnològica i
hi ha països que apliquen
retallades.

Doncs aquí sembla que es-
tem més en el segon
grup...
Sí, però tot i poder pecar
d’ingenuïtat confio que la
coherència del discurs
s’acabi imposant, i més te-
nint present que en els ràn-
quings mundials hi ha al-
gunes universitats que hi
destaquen. Això és impor-
tant. El que els governs han
de procurar és que pugem
en aquests rànquings i no
que acabem baixant, i per a
això el finançament no és
condició suficient, però sí
necessària.

La UB i la UAB apareixen
en aquests rànquings, pe-
rò la imatge general de la
universitat pública s’asso-
cia sovint a estructures
feixugues i lentes...
Les universitats són molt
més eficients del que algu-
nes veus proclamen.
Aquesta imatge moltes ve-
gades està donada per gent
que no coneix la universitat
actual i no coneix els aven-
ços i esforços que estem
fent moltes universitats
per tal que la seva gestió si-
gui molt més transparent.
Que la presa de decisions
no és del tot àgil? Bé, no co-
nec cap universitat que ha-
gi deixat de prestar el servei
social que li correspon.

El que és evident és que la
universitat no pot ser tan
flexible com una empresa
en temps de crisi, aquí re-
duir els costos no és fàcil.
La universitat és un servei
públic, tenim encomanada
la missió de la formació, la
recerca, la transferència
tecnològica i la innovació i
a més la societat ens dema-

na que cada vegada agafem
més alumnes. Aquí no po-
dem decidir reduir a la
meitat el nombre de cotxes
que fabriquem i fer un ERO.

Quina és l’alternativa?
Si poguéssim exercir més
l’autonomia universitària
podent per exemple con-
tractar professors per a
cursos concrets i un temps
concret o podent posar les
condicions d’admissió
d’alumnes des d’aquí per
evitar moltes situacions de
fracàs escolar que es do-
nen, hi guanyaríem molt.

Ara bé, haig de dir que l’efi-
ciència de les nostres uni-
versitats, tenint en compte
les condicions d’entorn,
resisteix comparacions
amb moltes universitats
que estan molt més amunt
en el rànquing.

És oportú plantejar un in-
crement de les taxes de
matriculacions?
El problema pressupostari
de la universitat no s’ha de
cercar per la via de l’incre-
ment de les taxes universi-
tàries. Pot haver-hi un dis-
curs de relacionar la renda

familiar amb el cost de la
matrícula i paral·lelament
ampliar el sistema de be-
ques, però això no dismi-
nuiria el diner públic desti-
nat a la universitat, i a més
cal tenir en compte que
amb l’elevat frau fiscal que
existeix en aquest país pot-
ser tampoc resultaria una
solució justa.

Amb vista a les inversions,
la UB haurà d’ajornar al-
gun projecte?
Esperem poder arribar a un
acord amb la Generalitat.
Hem de partir del fet que les
inversions no són despesa
corrent, sinó que es fan per
fer progressar el país, i a
més es financen a llarg ter-
mini. Una opció vindria de
poder negociar amb enti-
tats bancàries l’avança-
ment de part dels diners
que es prevegin en els nous
plans d’inversió. Hem de
ser conscients que la uni-
versitat catalana, i l’espa-
nyola, està en ple procés de
transformació i adaptació a
Bolonya, i aquesta és una
aposta en la qual no podem
fracassar i tothom ha de ser
molt conscient que aquesta
transformació requereix
recursos.

“Per pujar en els
rànquings
universitaris cal
finançament”
BERTA ROIG
BARCELONA

Dídac Ramírez
RECTOR DE LA UNIVERSITAT DE BARCELONA

La UB forma part des d’aquest any de la LERU (la lliga
d’universitats europees de recerca), fet que la situa
dins un grup selecte de 22 centres, entre els quals hi ha
les universitats de Cambridge i d’Oxford. Es
converteix així en la primera universitat espanyola i la
segona del sud d’Europa (juntament amb Milà) que
entra en aquest G-20 universitari. La fita és important
i se suma al reconeixement de la UB en la classificació
de l’empresa Quacquarelli Symonds de les 200 millors
universitats del món, però Dídac Ramírez es lamenta
del poc cas que ha rebut la notícia els polítics. “Això ha
de ser un motiu d’orgull de país”, diu.

El rector de la UB demana més autonomia de govern per guanyar eficiència. L’ECONÒMIC
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La UB, al G-20 universitari

No som una
empresa, no
podem reduir la
producció i fer un
ERO per la crisi

Hauríem de poder
posar des d’aquí
les condicions
d’admissió
d’alumnes

El problema
pressupostari no
es pot solucionar
amb un augment
en les matrícules

La imatge de 1es
universitats com
a poc eficients
respon a tòpics i
no a la realitat
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